
 
ZÁPIS č. 2/2001 (114) 

ze zasedání Akademického senátu VUT konaného dne 6. února 2001 
v zasedací místnosti rektora VUT v Brně, Antonínská 1 

 
 
Přítomni:   viz presenční listina (celkem 16 senátorů) 
 
Omluveni:   Bo�ek/FAST, Münsterová/FSI, Konečný/FSI, �vec/FEI 
 
Hosté:    rektor Vrbka, kvestor Pěnčík, prorektor Kazelle 
    Doc. Lojda/CDV 
 
 
PROGRAM: 
1. Kontrola zápisu z minulého zasedání AS VUT 
2. Informace rektora a kvestora 
3. Projednání aktuálních problémů CDV 
4. Projednání návrhu rozpočtových pravidel VUT pro rok 2001 
5. Zpráva legislativní komise AS VUT o projednávání vnitřních předpisů VUT 
6. Vyhlá�ení doplňovacích voleb do AS VUT na Fakultě podnikatelské 
7. Informace zástupců AS VUT z jednání Rady vysokých �kol 
8. Různé 
 
Předseda AS VUT Doc. Zbořil přivítal přítomné senátory, rektora Vrbku, kvestora Pěnčíka, 
prorektora Kazelle a Doc. Lojdu. 
 
 
Ad 1) Kontrola zápisu z minulého zasedání AS VUT 
K zápisu z minulého zasedání vznesl připomínku Doc. Podrou�ek: str. 6, bod 4), pátý řádek 
zdola - větu: "� Předseda EK Doc. Podrou�ek sdělil, �e předbě�ně pova�uje tento návrh za 
přijatelný�" doplnit textem v závorce:  "�(týká se pouze výpočtu přepočteného počtu 
studentů, ne referenčního počtu studentů VUT").  
  
 
Ad 2) Informace rektora a kvestora 
! Rektor Vrbka 
# Rektor Vrbka informoval o zasedání České konference rektorů, která se konala ve dnech 

25. - 26. ledna 2001 na Jihočeské univerzitě v Českých Budějovicích. Jedním z důle�itých 
bodů jednání byla volba nového předsednictva ČKR (dle statutu na jednoleté funkční 
období), která nedoznala příli� velkých změn: Prof. Ing. Ivan Wilhelm, CSc./UK � 
předseda; Prof. RNDr. Václav Suchý, DrSc./VFU � kancléř; Doc. PhDr. Jiří Tomá� 
Kotalík, CSc./AVU � člen; Doc. Ing. Josef Koubek, CSc./V�CHT � člen; Prof. MUDr. 
PhDr. Jana Mačáková, CSc./UP � člen; Prof. Ing. Jiří Witzany, DrSc./ČVUT � člen. 
Jednání se poprvé zúčastnili rektoři dvou soukromých vysokých �kol. Dále rektor Vrbka 
seznámil přítomné senátory s usnesením, které bylo přijato na zasedání ČKR (Příloha č. 1 
k tomuto zápisu). 

# Rektor sdělil senátorům, �e se zúčastnil dvou zasedání AS FAST (17. 1. a 31. 1. 2001), na 
kterých byla projednávána otázka zru�ení Ústavu tělesné výchovy a sportu FAST. 
V průběhu těchto dvou jednání do�lo k vyjasnění stanovisek, zejména k organizaci 
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vlastních sportovních aktivit a organizační struktuře CESA. Akademický senát FAST dne 
31. 1. 2001 schválil zru�ení Ústavu tělesné výchovy a sportu FAST. Na návrhu jednotné 
formy výuky tělesné výchovy na VUT bude pracovat prorektor Dub, do jeho� kompetence 
tento problém nále�í. 

# Rektor předlo�il členům AS VUT návrh na roz�íření Statutu VUT - článku 38 "Emeritní 
profesor a čestný (honorární) profesor" (Příloha č. 2 k tomuto zápisu). Doc. Zbořil po�ádal 
členy LK AS VUT, aby se předlo�eným návrhem zabývali a na pří�tím zasedání AS VUT 
sdělili svoje stanovisko. 

 
! Kvestor Pěnčík 
# Dnes probíhají poslední konzultace s MÚZO týkající se zpracování účetní uzávěrky roku 

2000. 
# Hospodářský výsledek VUT za rok 2000 vykazuje účetní zisk 1,809 tis. Kč. Kladného 

hospodářského výsledku dosáhly v�echny brněnské fakulty a KaMB. FaVU zabezpečila 
úhradu svého závazku z předcházejícího roku ve vý�i 100 tis. Kč. Zlínské součásti budou 
mít ztrátu ve vý�i 200 tis. Kč, rektorátní pracovi�tě a celo�kolské fondy mají ztrátu 330 tis. 
Kč (z důvodu nedostatečného krytí odpisů). FRIM bude naplněn v plné vý�i účetních 
odpisů. Z hlediska daně z příjmů je VUT ve ztrátě, tzn. �e nebude odváděna daň z příjmů. 
Hospodářské výsledky brněnských fakult bude mo�no na základě návrhu příslu�né fakulty 
převést do fondů. 

# Dne 29. prosince 2000 město Brno po�ádalo o vklad směnné a darovací smlouvy uzavřené 
mezi VUT v Brně a Statutárním městem Brnem do katastru nemovitostí. 

# Kvestor informoval o přípravě druhé etapy výměny pozemků mezi VUT a městem Brnem 
se snahou získat maximum pozemků od m. Brna, které jsou v areálu PPV. VUT nabídne 
k výměně pozemky, které jsou na západním svahu v areálu Kraví Hory a které VUT 
nevyu�ívá - předpokládá se, �e m. Brno o ně projeví zájem.  

# Probíhá jednání s městem Brnem o majetkoprávním vztahu k budově na Údolní 19. Město 
Brno se domnívá, �e mu nále�í čelní budova, naopak menza a zadní přístavba je 
vlastnictvím VUT. Objekt Údolní 19 je vyu�íván FaVU, v leto�ním roce je plánována 
rekonstrukce menzy a III. NP budovy. 

# Ekonomické oddělení rektorátu připravuje zprávu o výsledku hospodaření VUT 
a současně pro interní potřebu i analýzu hospodaření na VUT za rok 2000.  

# Na základě po�adavku AS VUT vzneseném na minulém zasedání kvestor předlo�il 
písemný Návrh kontrolního re�imu Centra sportovních aktivit (Příloha č. 3 k tomuto 
zápisu) a seznámil s ním přítomné senátory. Návrh projedná EK AS VUT a na pří�tím 
zasedání AS VUT k němu sdělí svoje stanovisko.  

 
DISKUSE: 
$ Doc. Ma�ek vznesl dotaz týkající se směny majetku mezi VUT a m. Brnem. Kvestor 

sdělil, �e oceněná hodnota získaných pozemků byla 30 mil. Kč, hodnota pozemků 
převáděných VUT m. Brnu činila pouze 7 mil. Kč. Směnou do�lo k účetnímu navý�ení 
výnosů bez finančního krytí (tj. bez toků v bance).  

$ Doc. Zbořil kladně hodnotil dne�ní seznámení členů AS VUT s prostorami FaVU na 
Údolní 19. V této souvislosti navrhl Doc. Zbořil, aby se senátoři seznámili 
i s nemovitostmi VUT (budovami a pozemky) v areálu PPV. Kvestor s tímto návrhem 
souhlasil a Ing. Sekanina navrhl spojit tuto akci s prohlídkou celého areálu ze střechy FSI.  

$ Doc. Podrou�ek vznesl dotaz na výsledek kontroly Nejvy��ího kontrolního úřadu, která na 
VUT probíhala v minulém roce. Kvestor odpověděl, �e tato kontrola ji� byla ukončena. 
NKÚ vznesl připomínky, které se týkaly zejména převodu majetku do vlastnictví VUT - 
v průběhu měsíce července a srpna 2000 byla provedena inventarizace ve�kerých budov, 
z ní� vyplynuly určité nesrovnalosti. Na základě tohoto �etření VUT po�ádalo dodatečně 
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M�MT o  majetek, který nebyl v původní �ádosti obsa�en. Závěr NKÚ, �e nájemné do 
doby vydání rozhodnutí mělo být odvedeno do státního rozpočtu, prozatím ministerstvo 
nepotvrdilo. VUT předlo�ilo M�MT kompromisní návrh, aby odvod do státního rozpočtu 
byl vyměřen pouze za nájemní smlouvy, které byly uzavřeny do data vydání rozhodnutí. 
M�MT zatím k návrhu nezaujalo �ádné stanovisko. 

$ Dal�í dotaz vznesený na kvestora se týkal návrhu nového dodatku mzdového předpisu 
v návaznosti na skutečnou vý�i rozpočtu VUT v roce 2001. Kvestor odpověděl, �e 
v současné době Dr. �auer zpracovává vnitřní strukturu mezd za loňský rok. V pátek 
16. února se uskuteční jednání společné komise ke mzdovým otázkám - komise je paritně 
slo�ena ze zástupců zaměstnavatele a zástupců KOR. Kvestor předpokládá, �e koncepce 
znění dodatku Mzdového předpisu VUT bude předlo�ena v průběhu měsíce března.  

$ Kvestor sdělil senátorům, �e vede v patrnosti �ádost senátorů o přidělení karet 
umo�ňujících parkování ve dvoře Centra VUT. V  současné době se připravuje zavedení 
nových čipových karet, které obdr�í senátoři během měsíce.  

 
 
Ad 3) Projednání aktuálních problémů CDV 
Rektor informoval senátory, �e v návaznosti na některá zji�tění bude provedena hloubková 
analýza činnosti Centra distančního vzdělávání, o jejím� výsledku bude AS VUT informován.  
Předseda AS Doc. Zbořil přizval na jednání AS VUT vedoucího CDV Doc. Lojdu 
a pokračovalo jednání AS VUT, které navázalo na ranní pracovní schůzku konanou 
v prostorách CDV. Byl projednáván dopis Doc. Lojdy ze dne 3. ledna 2001, týkající se 
��ádosti o uchování statutu CDV VUT� (dopis senátoři obdr�eli jako přílohu k zápisu 
z minulého zasedání). Doc. Zbořil po�ádal Doc. Lojdu o sdělení konkrétních důvodů, které jej 
vedly k napsání uvedeného dopisu. Následoval komentář Doc. Lojdy, během kterého byly 
vzná�eny upřesňující dotazy senátorů. Po vyjádření Doc. Lojdy po�ádal o slovo prorektor 
Kazelle, který objasnil skutečnosti ze svého pohledu.  
Rektor sdělil, �e dal�í jednání o CDV mezi rektorem a Doc. Lojdou se uskuteční dnes ve 
13:00 hodin. Distanční vzdělávání jako důle�itá součást celo�ivotního vzdělávání bude dále 
na VUT existovat v rámci CEVAPO a v nejbli��í době bude vypsáno výběrové řízení na 
místo vedoucího CDV. 
Následovala diskuse členů AS VUT, ve které senátoři diskutovali zejména o zřízení obecně 
prospě�né společnosti Euro Study Centre (ESC), která vznikla v prosinci 1999. Na po�ádání 
senátorů je Doc. Lojda seznámil krátce s důvody, proč tato společnost vznikla. Někteří 
senátoři informovali, �e i jinými fakultami byly zřízeny podobné společnosti. V závěru 
diskuse se proto AS VUT rozhodl po�ádat rektora a kvestora, aby předlo�ili AS VUT přehled 
v�ech podobných společností zřízených VUT a jeho součástmi současně s přehledem 
závazků, které pro VUT a jeho součásti se zřízením těchto společností vyplývají. 
 
ZÁVĚR: 
Akademický senát VUT vyslechl vedoucího CDV Doc. Lojdu a prorektora Kazelle 
a konstatoval, �e rozhodování této kauzy mu nepříslu�í. Senát podle zákona pouze schvaluje 
návrh rektora na zřízení, sloučení nebo zru�ení součásti vysoké �koly, nemů�e v�ak zasahovat 
do řízení těchto součástí (v projednávaném případě do řízení jednotlivých modulů CEVAPO). 
Z hlediska Doc. Lojdy jde zřejmě i o pracovně právní spor, se kterým se mů�e obrátit na 
odborovou organizaci. 
AS VUT rozhodl, �e k projednávané zále�itosti nebude zatím zaujímat �ádné stanovisko. 
�ádá v�ak rektora a kvestora o provedení řádné analýzy hospodaření a činnosti CDV, 
a o seznámení se získanými výsledky na některém pří�tím zasedání. V souvislosti se zji�těním 
existence obecně prospě�ných společností zřízených VUT a jeho součástmi �ádá rektora 
a kvestora, aby připravili seznam těchto společností a seznam závazků, které pro VUT a jeho 
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součásti se zřízením těchto společností vyplývají. Současně �ádá o předlo�ení zakládací 
listiny společnosti ESC. AS VUT ukládá legislativní komisi AS, aby posoudila, zda zřizování 
podobných společností není podmíněno vyjádřením nebo schválením AS VUT. 

Doc. Zbořil poděkoval za účast rektoru Vrbkovi, prorektoru Kazellemu a Doc. Lojdovi, kteří 
se rozloučili a zasedání AS VUT opustili.  
 
Pozn.:  Podrobněj�í záznam z projednávání tohoto bodu je Přílohou č. 4 k tomuto zápisu.  
 
 
Ad 4) Projednání návrhu rozpočtových pravidel VUT pro rok 2001 
Kvestor informoval senátory o stavu přípravy rozpočtu VUT pro rok 2001. První pracovní 
verzi návrhu rozdělení státní dotace projednával kvestor s děkany a tajemníky fakult na v�ech 
fakultách osobně. Druhá verze návrhu byla rozeslána členům kolegia rektora dne 3. února 
2001 k připomínkování.  
Kvestor přednesl podrobný komentář k návrhu rozdělení dotace, ve kterém informoval 
o způsobu jeho zpracování. Kvestor obdr�el zatím pouze neoficiální sdělení z ekonomického 
odboru vysokých �kol M�MT o předpokládané vý�i finančních prostředků na vzdělávací 
činnost, prostředků na VaV, prostředků pro KaM a vý�i stipendia na krytí doktorandů pro 
I. čtvrtletí 2001. Zbývající vý�e dotace není dosud známa.  
Předseda ekonomické komise AS VUT Doc. Podrou�ek po�ádal kvestora o sdělení 
referenčního počtu studentů stanoveného M�MT ČR (financovaných M�MT ČR) pro rok 
2001 a zda mů�e sdělit, kolik studentů VUT bude nefinancovaných. Kvestor odpověděl, �e 
počet nefinancovaných studentů VUT v roce 2001 je 880. 
Doc. Podrou�ek vznesl dotaz na ře�ení dvou protinávrhů FEI (AS FEI a děkana FEI) na jiný 
způsob výpočtu referenčních studentů VUT v roce 2001.  
Kvestor odpověděl, �e návrh rozdělení dotace byl předlo�en AS VUT na minulém zasedání 
dne 9. ledna s tím, �e VUT bude financovat v�echny studenty stejným způsobem. Sdělil, �e  
nezná stanovený referenční počet studentů pro výpočet dotací pro fakulty. Referenční počet 
na VUT pro rok 2001 stanoven nebyl, vzhledem k neznámému počtu přijímaných studentů 
v roce 2000 (změna evidence v matrice studentů). M�MT ČR změnilo metodiku výpočtu 
referenčního počtu studentů (změnil se pohled na přijímané studenty a studující ve více 
studijních programech) a změnilo klíč pro zápočet studentů, kteří současně studují dva 
studijní programy z původních 0,7 na 1, co� znamená matematický nárůst 2 %. Novou 
metodiku M�MT nelze aplikovat na úrovni VUT, a proto stanovení referenčního počtu 
studentů pro jednotlivé fakulty není tímto způsobem mo�né. 
Doc. Ma�ek vznesl připomínku týkající se čl. 28 Statutu VUT, ve kterém je v odst. (1) 
uvedeno, �e "Pravidla rozpočtu předkládá rektor k projednání�" Doc. Ma�ek navrhl doplnit 
text "�a schválení�". Doc. Zbořil sdělil, �e metodika rozpočtu VUT je průbě�ně 
modifikována z důvodu změn pravidel pro rozdělování státní dotace na úrovni M�MT. 
Pravidla je nutné průbě�ně přizpůsobovat aktuálním podmínkám, v případě schválení 
pevných pravidel by se mohl AS VUT při projednávání rozdělení dotace a celkového 
rozpočtu VUT dostat do obtí�ně ře�itelných situací.  
Kvestor sdělil, �e metodika zpracování rozpočtu byla projednávána od července loňského 
roku a� po minulé zasedání AS VUT, kde byl členům AS VUT předlo�en poslední kvestorův 
návrh projednaný v EK AS VUT.  

Následně proběhla diskuse členů AS VUT s kvestorem, která se týkala financování nově 
zřízeného CESA. Senátoři z fakult, na kterých nebyly ústavy tělesné výchovy, vyjadřovali své 
obavy související se zvý�ením nákladů na tělovýchovu těchto fakult a dotazovali se na 
úspory, které VUT zřízením CESA vzniknou. Kvestor sdělil, �e v návaznosti na zřízení CESA 
byla zru�ena Správa tělovýchovných zařízení, čím� se u�etřily finanční prostředky na mzdy 3 
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pracovníků a provozní prostředky (energie, atd.), financované částečně z prostředků fakult. 
Tíhu sportovní výuky na VUT nesly v minulosti pouze 3 fakulty, a proto současný způsob 
financování CESA v�emi fakultami podle počtu studentů je dle názoru kvestora  
spravedlivěj�í.  
Doc. Ma�ek sdělil svůj názor, �e je v�em fakultám předkládána jednotná koncepce tělesné 
výchovy. Je v�ak otázkou, zda tímto není zasahováno do samosprávné působnosti fakult - 
studijní programy jsou schvalovány AS fakult (akreditace studijních programů fakult).  
Rektor odpověděl, �e jde o slo�itou zále�itost, jejím� ře�ením byl pověřen prorektor Dub. 
(Dodatečné stanovisko prorektora Duba: "Studijní programy jsou zále�itostmi fakult, 
nicméně musí být v souladu s jejich dlouhodobými záměry, které zase musí být v souladu 
s dlouhodobým záměrem VUT schváleným AS VUT").  
 
ZÁVĚR: 
Dnes ve 14:00 hodin se uskuteční jednání s děkany fakult o druhé verzi návrhu rozdělení 
státní dotace. Jestli�e nebudou vzneseny záva�né připomínky, bude návrh začátkem pří�tího 
týdne rozeslán v�em členům AS VUT s tím, �e uva�ovaná vý�e dotace není dosud oficiálně 
potvrzena.  
Jakmile bude návrh rozdělení dotace na rok 2001 rozeslán, uskuteční se zasedání ekonomické 
komise  AS VUT (termín jednání bude upřesněn).  

Kvestor na závěr po�ádal členy AS VUT, aby při schvalování rozpočtu pohlí�eli na 
předlo�ený návrh nejen z pohledu své fakulty, ale předev�ím z pohledu VUT jako celku.  
 
 
Ad 5) Zpráva legislativní komise AS VUT o projednávání vnitřních předpisů VUT 
Vzhledem k nepřítomnosti předsedy legislativní komise AS VUT Mgr. Bo�ka přednesla 
informaci o jednání LK AS VUT Doc. Lhotáková. Jednání se uskutečnilo dne 16. ledna 2001 
(Příloha č. 5 k tomuto zápisu) a zabývalo se těmito okruhy otázek: 
# vnitřními předpisy fakult, 
# změnou Volebního a jednacího řádu AS VUT, 
# novelou V� zákona, 
# vnitřními předpisy nefakultních (celo�kolských pracovi�ť).  

Pří�tí zasedání LK AS VUT se bude konat v úterý 13. února 2001. 
 
 
Ad 6) Vyhlá�ení doplňovacích voleb do AS VUT na Fakultě podnikatelské 
Akademický senát VUT jednomyslně schválil vyhlá�ení doplňovacích voleb studentského 
zástupce do AS VUT na Fakultě podnikatelské. Po projednání v AS fakulty budou volby 
vyhlá�eny dne 7. února 2001.  
 
 
Ad 7) Informace zástupců AS VUT z jednání Rady vysokých �kol 
Člen ekonomické komise RV� Doc. Podrou�ek informoval o přípravě jednání sněmu RV�, 
které se uskuteční dne 8. února 2001. Členové sněmu obdr�eli z RV� Zprávu o rozpisu dotací 
veřejných vysokých �kol v ČR na rok 2001 (uvedena na www stránkách RV� na adrese:  
http://rvs.upce.cz/nova/aktualni/materialy/predkladane/index.htm). 
(Pozn.: Záměrně je uvedena tato adresa, neboť soubor je nutno otevřít ve formátu "word", 
jak je uvedeno v nabídce - na přímé adrese Internetu není soubor úplný). 
Jednání sněmu se za VUT zúčastní v�ichni delegáti RV� . 
 
 



 6 

Ad 8) Různé 
# Doc. Zbořil doplnil informaci, která se týkala jednání LK AS VUT o Novele V� zákona. 

Před dne�ním zasedáním hovořil s Doc. Münsterovou a Prof. Ondráčkem, kteří se shodli 
na tom, �e je třeba vyčkat na projednání novely v Parlamentu ČR a teprve po zapracování 
případných změn začít návrh projednávat v AS VUT.  

# Doc. Zbořil informoval o setkání předsedů AS brněnských vysokých �kol, které se 
uskutečnilo na JAMU. Přítomní diskutovali např. o organizování tělesné výchovy na 
jednotlivých univerzitách, o novém autorském zákonu (JUDr. Valová, místopředsedkyně 
AS JAMU se podílela na jeho přípravě) a o mo�nosti obnovení návrhu na vznik rádia 
brněnských vysokých �kol. Setkání předsedů AS jsou u�itečná a přiná�ejí nové pohledy na 
individuální i společné problémy brněnských V�. Pří�tí setkání předsedů AS proběhne 
v květnu na VA.  

# Doc. Zbořil přečetl senátorům dopis předsedy AS 1. Lékařské fakulty UK v Praze Doc. 
MUDr. Karla �onky, CSc., který se týká zákona limitujícího sociální výhody studentů 
vysokých �kol věkem 26 let (Příloha č. 6 k tomuto zápisu).  

# Předseda ekonomické komise AS VUT Doc. Podrou�ek informoval o jednání EK AS 
VUT, které bylo dne 1. února 2001 svoláno na �ádost ředitele CESA Dr. Bogdálka a na 
kterém byl projednán způsob financování CESA. Jednání se zúčastnili také proděkani FEI  
Doc. Jura a Prof. Říčný a vedoucí Ústavu radioelektroniky FEI Prof. Svačina (Příloha č. 7 
k tomuto zápisu).  

# Doc. Ma�ek předlo�il návrh změn příslu�ných článků a příloh Statutu FCH a návrh na 
provedení změn ve Volebním a jednacím řádu AS FCH. Materiály budou rozeslány v�em 
senátorům a budou projednány na pří�tím zasedání AS VUT. 

# Ing. Mohelník navrhl v rámci prohlídky areálu PPV nav�tívit i prostory bývalé menzy 
PPV, které budou rekonstruovány.  

 
 

Pří�tí zasedání AS VUT se bude konat v úterý dne 6. března 2001 v 9:00 hodin v zasedací 
místnosti rektora VUT v Brně, Antonínská 1. 

 
 
 
 
 
 
                    Jaroslav �vec      Doc. Ing. Franti�ek Zbořil, CSc. 
předseda Studentské komory AS VUT                                      předseda AS VUT v Brně 
 
 
 
Zapsala: Jarmila Cardová 
 
 
PŘÍLOHY: 
1. Usnesení z 53. zasedání České konference rektorů (České Budějovice, 25. - 26. 1. 2001) 
2. Návrh na roz�íření článku 38 Statutu VUT 
3. Návrh kontrolního re�imu Centra sportovních aktivit 
4. Podrobněj�í zápis bodu 3) Projednání aktuálních problémů CDV  
5. Zápis z jednání legislativní komise AS VUT ze dne 16. ledna 2001 
6. Dopis předsedy AS 1. LF UK Doc. MUDr. Karla �onky, CSc. ze dne 29. 1. 2001 
7. Záznam z jednání ekonomické komise AS VUT ze dne 1. 2. 2001 


